
2-бет 

ПРЕЗИДЕНТ ФОРУМ

КЕЗДЕСУ

№150
(20624)

3 қазан, сейсенбі 2023 жыл e-mail: syrboyi@yandex.kz          /          www.syrboyi.kz

Қызылорда облыстық қоғамдық-саяси газет  •  1929 жылдың 1 шілдесінен шығады

 t.me/syrboyi_kzwww.facebоok.com/syrboyi.kz/ www.instagram.com/syrboyi_kz https://twitter.com/syrboyi

Әділжан ҮМБЕТ,
«Сыр бойы»Sb

2-бет 

2-бет 

3-бет 

Ғазиза ӘБІЛДА,
«Сыр бойы»Sb

Қызылорда облысының құрылғанына 85 жыл. «Елу жылда ел жаңа» дейтін халықтық 
көзқарас тұрғысынан баға берсек, елдің екі мәрте жаңаратын кезеңі. Демек, Алаштың анасы 

атанған Сыр елі де осынау уақыт аралығында қарқынды даму кезеңін өткеріп, қоғамдық-саяси 
һәм әлеуметтік сипаттағы қадау-қадау оқиғалардың тарихын түзді. 

Осы орайда өңір тарихында өзіндік орны бар мемлекет және қоғам қайраткері, «Парасат» 
орденінің иегері, Қызылорда облысының Құрметті азаматы Алмагүл Божановамен әңгімелесіп, 

облыстың кешегісі мен бүгіні жайлы ой бөліскен едік.

АЙМАҚ ДАМУЫНЫҢ 
БАҒДАРЫ АЙҚЫН

ХАЛЫҚ ПЕН НАРЫҚ

ҰН ҚЫМБАТТАДЫ: 
БАҒА НЕГЕ БАҒЫНБАЙ 
БАРАДЫ?

Көпшілік ұнның қымбаттап жатқанын айтып, шағымдана 
бастағанын естіп жүрміз. Бағаның өскені жасырын емес. Енді 

халықтың әлеуметтік көңіл-күйі құбылуда. Кейінгі 3 жыл 
көлемінде маусым сайын қымбаттаған ұн құнына бұл жолы да 

тежеу болмайтын сыңайлы. Оның өз себебі бар.

Жиынға Премьер-Ми-
нистр Әлихан Смайылов, Пре-
зидент Әкімшілігінің Басшы-
сы Олжас Бектенов, Ұлттық 
қауіп сіздік комитетінің төр-
аға сы Ермек Сағымбаев, 

Премьер-министрдің орынба-
сары – Сыртқы істер министрі 
Мұрат Нұртілеу және Бас про-
куратураның басшылығы қа-
тысты.

Мемлекет басшысына кеңес-

тің күн тәртібіндегі мә селе бо-
йынша қабылданып жат қан ша-
ралар мен бұған дейін берілген 
тапсырмалардың орын далу 
нәтижелері туралы баяндалды.

Қасым-Жомарт Тоқаев 
әлеу меттік әділдікті қалпына 
келтіруге және мемлекетке қай-
тарылған активтерді елімізді 
дамыту үшін пайдалануға ба-

ғытталған бұл жұмыстың 
маңыз дылығын атап өтті.

Мемлекет басшысы осы 
іске жұмылдырылған барлық 
мем лекеттік құрылымдардың 
жұмысын жандандыру қажет 
екенін айтты.

Жиын соңында Президент 
бірқатар нақты тапсырма берді.

ТАПСЫРМАЛАРДЫҢ ОРЫНДАЛУ 
НӘТИЖЕЛЕРІ БАЯНДАЛДЫ

Президент Қасым-Жомарт Тоқаевтың төрағалығымен заңсыз 
иемденілген активтерді қайтару мәселесі жөнінде кеңес өтті.

Sb
Мадияр ТӨЛЕУ,
«Сыр бойы» 

– Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев өз Жолдау-
ында өндірісті, шағын және орта кәсіпкерлікті жүйелі түрде 
дамытып, бәсекелестік арқылы  бәріне бірдей мүмкіндік беру 
қажетін атап өткен болатын. Облыста бұл бағытта ауқымды 
жобалар жүзеге асуда. Жаңа зауыттан шыққан жартылай 
дайын өнім қолжетімді бағада халыққа ұсынылады. Бұл бас-
тамалар жалғасын тауып, зауыт өнімдері аймағымыздан 
тыс көрші өңірлерге, шет елдерге экспортталмақ. Ол 
облыстың экономикалық дамуына зор үлесін қосады деп 
сенім білдіремін. Біз туған жерінде адал еңбек етуді мақсат 
тұтқан, өңірдің өндірістік әлеуетін дамытуға ниет білдірген 
әрбір кәсіпкерді қолдауға дайынбыз, – деді аймақ басшысы.

Кеше облыс әкімі Нұрлыбек 
Нәлібаев Қазақстан Азаматтық 

альянсының президенті Бану 
Нұрғазиевамен кездесті.

Облыс орталығында 
өтетін «Азаматтық қоғам және 

мәдениет: Қазақстанның 
жаңаруы бағытындағы 

құндылықтар мен басым 
бағыттар» атты XI Азаматтық 
форумның жұмысына сәттілік 

тіледі. 

– Халық пен биліктің 
ара сындағы алтын көпірге 
айналған азаматтық сектор мен 
өзара іс-қимылды жетілдіруді 
талқылап, ұсыныс-пікірлерді 
ортаға салу үшін мұндай басқо-
сулардың маңызы зор. Ықпалды 
азаматтық қоғам – мемлекет 
дамуының негізі. Бұқара мен 
билік арасындағы сындар-
лы диалогты қалыптастыруда 
үкіметтік емес ұйымдардың 
атқаратын рөлі ерекше. Мем-
лекет басшысы ұсынған 
«Халық үніне құлақ асатын 
мемлекет» тұжырымдамасын 
аймақта сапалы жүзеге асыруда 
азаматтық қоғам өкілдерімен 
бірлескен жұмыстарды жандан-
дыру біз үшін үлкен маңызға 
ие. Қоғамның осал топтары-
мен жұмыс жүргізу, өңірдегі 
проблемалық мәселелерді 
бірлесіп шешу – мемлекет 
пен азаматтық ұйымдардың 

ортақ міндеті. Сол себепті, 
біз әріптес ретінде   үкіметтік 
емес сектордың бастамалары-
на қолдау білдіреміз, – деді 
Нұрлыбек Машбекұлы.

Өз кезегінде Қазақстан Аза-
маттық альянсының пре зиденті 
облыс әкіміне ризашылығын 
білдіріп,  тиімді әріптестікті 
ны ғайтуға мүдделі екенін айт-
ты. 

Сыр өңіріндегі үкіметтік 
емес ұйымдардың іргелі іс-
тері мен тың бастамаларына 
жасалған мемлекеттік қол дау-
дың нәтижесі оң өзгерістерге 
жол ашты. 

Өткен жылы ашылған Үкі-
меттік емес ұйымдардың 
ресурс тық орталығы өңірдегі 
азаматтық бастамалардың да-

муына, үкіметтік емес ұйым-
дардың сапалық құрамының 
артуына және қоғамдық 
өмірдің жандануына септігін 
тигізуде. Бү гінде ресурстық 
орталық қоғамдық ұйымдарға 
қажетті барлық материалдық-
техни калық жабдықтармен 
және тео риялық-әдістемелік 
құралдармен қамтамасыз 
етілген. Орталықта департа-
мент және басқарма басшы ла-
рының ҮЕҰ өкілдерімен кезде-
су кестесі бекітіліп, кездесулер 
апта сайын өтеді. Бұл мекеме 
басшыларына  ұсыныстарды 
жеткізуге, мәселелерді шешуге 
мүмкіндік береді.

Облыс әкімінің 
баспасөз қызметі

ДӘНЕКЕРЛІК ДІҢГЕГІ

ІРГЕЛІ 
КОМПАНИЯНЫҢ 
ІЛКІМДІ ЖОБАСЫ

Қызылорда облысының 85 жылдығы аясында «Абай-
Дәулет» ЖШС-ның  қолдауымен «Kaz Fries» мұздатылған 

фри өндірісі зауыты ашылды. Салтанатты шараға 
қатысқан облыс әкімі Нұрлыбек Нәлібаев жиналған 

жұртшылықты облыс мерейтойымен, жаңа өндірістің іске 
қосылуымен құттықтады.

– Өңірдегі үкіметтік емес 
ұйымдармен өзара іс-қимыл 
және ынтымақтастық жөніндегі 
кеңес, жүзеге асырылатын 
жобалардың өзектілігі мен 
тиімділігін бағалау мақсатында 
сарапшылық топ жұмыс жасау-
да. Облыстық және аудандық 
әкімдіктер жанындағы кең-
естер мен комиссиялар 
құрамында 150 үкіметтік емес 
ұйым өкілдері бар. Өңіріміздегі 
келелі мәселелерді ашық 
талқылап, өткір ұсыныстар 
беретін облыстық қоғамдық 
кеңес 100 пайыз азаматтық 
қоғам өкілдерінен қалыптасты. 
Тәуелсіздіктің алғашқы жыл-
дарында қоғамдық ұйымдар 
саны 15 болса, бүгінде олардың 
қатары 1100-ге жетті. Оның 500-
ге жуығы өңірдің қоғамдық-
саяси, рухани-мәдени дамуы-
на белсенді араласуда. Бұл 
азаматтық сектор негіздерінің 
күшейіп, жауапкершілік пен 
белсенділіктің артқанын 
көрсетеді, – деді Н.Нәлібаев.

Жыл сайын мемлекеттік 
тапсырыс арқылы азаматтық 
қоғам құрылымдарына 
қаржылай қолдау көрсету 

көлемі ұлғайып келеді. Кейінгі 
он жылда қаржыландыру 
көлемі 7 есеге артты. 

Сондай-ақ, аймақ басшысы 
алдағы уақытта өңірдің әрбір 
ауданында музей, кітапхана, 
мұрағат, неке қию залы, арда-
герлер үйі, жастар орталық-
тары, азаматтық қоғам өкілдері 
мен тарихи-мәдени, рухани 
ұйымдарды біріктіретін типтік 
үлгідегі руханият орталықтары 
салынатынын айтты. Қазіргі 
уақытта жоба мемлекеттік 
сараптамадан өтуде. Жақын 
күндерде конкурс жарияланып, 
жыл аяғына дейін жеті аудан-
да бір мезетте жеті ғимарат 
құрылысы басталады.

Форумды Қызылорда облы-
сының үкіметтік емес ұйым-
дарының альянсы ассоциация-
сы заңды тұлғалар бірлестігінің 
төрағасы Анар Ізден жүргізді. 
Спикер азаматтық қоғам және 
мә дениет тақырыбын өңірлік 
ҮЕҰ өкілдері Қазақстанның 
мәдени трансформациясының 
маңыздылығына қатысты шын-
дықты ескере отырып, өзекті 
қоғамдық мәселелердің ше-
шімін бірлесіп іздеуге аза-

мат тардың белсенді қаты-
суын күшейтуді, достыққа 
не гіз делген азаматтық қоғам-
ды құруды және мәдени демо-
кратиялық қоғамды бейбітшілік 
мәдениеті арқылы дамытуды 
қамтамасыз ету мақсатымен 
таңдағанын атап өтті.

Жиынға ҚР Парламенті 
Сена тының депутаты Руслан 
Рүстемов, Мәдениет және ақ-
парат министрлігінің өкілі, 
облыс тық мәслихат депутатта-
ры, басқа өңірлердегі, өз айма-
ғымыздағы азаматтық қоғам 
ұйым дарының жетекшілері, 
зиялы қауым, жастар, мәдениет 
саласының мамандары мен 
Қазақстанның Азаматтық 
альян сы президенті Бану Нұр-
ға зиева арнайы қатысты.

Іс-шарада Парламент Се-
на тының депутаты Руслан 
Рүс темов форум жұмысына 
сәт тілік тілеп, елімізде қолға 
алын ған маңызды жобаларды 
атап өтті.

– Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаев мем-
ле кеттік органдардың және 
ква зимемлекеттік сектордың 
халықтың алдындағы ашық-
тығын, жұмысының айқындық 
қағидатын қалыптастыру мақ-
сатында Үкіметтің алдына 
нақты міндеттер қойды. 

Осыған байланысты елі-
мізде Қоғамдық бақылау тура-
лы заң қабылданып, аза маттық 
қоғамның мем лекеттік басқару 
істеріне араласуына тағы да бір 
прогрессивті қадам жасалды. 

АЗАМАТТЫҚ ҚОҒАМ – 
АШЫҚ ДИАЛОГ АЛАҢЫНДА

Биболат СӘТЖАН,
«Сыр бойы»Sb

Кеше «Азаматтық қоғам және мәдениет: Қазақстанның 
жаңаруы бағытындағы құндылықтар мен басым бағыттар» 

тақырыбындағы XI облыстық азаматтық форум өтті. Форумның 
облыс әкімдігінде өткен пленарлық отырысына аймақ 

басшысы Нұрлыбек Нәлібаев қатысты. Іс-шарада сөз сөйлеген 
облыс әкімі өңірдегі ауқымды жобалар туралы баяндап, ҮЕҰ-
ның аймақтың қоғамдық өміріндегі маңызды рөлін атап өтті.

Аймақ басшысы колледждің 
жаңа ғимаратын салуға ниет біл-
дірген компания басшысына облыс 
халқының атынан ризашылығын 
білдірді.

– Оқу орнының қазіргі ғимараты 
1983 жылы салынған. Әбден тозығы 
жеткен, қазіргі заман талаптары-
на сай келмейді. Бұл проблеманы 
өнерпаздар да көптен бері көтеріп 
келеді. Ескірген ғимарат небәрі 350 
орындық, ал колледжде оқитындар 
саны, жастардың музыкалық білім 
алуға үлкен сұранысы жыл сайын 
артуда. 

Оған қоса, биыл Сыр өңірінде 
облыстық филармония жанынан 
тұңғыш рет симфония оркестрі құ-
рылды. Оркестр құрамына ішекті, 
үрмелі және ұрмалы аспап ты игер-
ген 30 кәсіби музыкант қа былданып, 
ұжым 50-ден аса ма  маннан 
жасақталды. Жаңа ғи  ма ратта сим-
фония оркестрі шы ғар машылығын 
шыңдап, үлкен концерттерге 
дайындық жүргізеді. Осындай жаңа 
орталықтар өңір халқына арналған 
ізгі істердің орда сы болатыны 
сөзсіз, – деді аймақ басшысы.

«Саутс-Ойл» компаниясының 
президенті Серікжан Сейітжанов 
қызылордалықтарды облыс ме-
рейтойымен құттықтады. Жиын-
да Қызылорда облысының әкімдігі 
және «Саутс-Ойл» компаниясы 

арасында ынтымақтастық туралы 
екіжақты келісімге қол қою рәсімі 
өтті.

Айта кетейік, «Саутс-Ойл» ком-
паниясы осы уақытқа дейін де 
Қызылорда қаласында 1,9 млрд 
теңгеге «Нұрсәт» спорт кеше нін, 
Арал дағы Қамыстыбас көлінің жаға-
сына балалардың оқу-сауық тыру 
орталығын өз қаражаты есебінен 
салған. 

Келісімге қол қою рәсімінде 
мемлекет және қоғам қайраткерлері 
Мұрат Бақтиярұлы, Ибрагим 
Әбибуллаев, Қылышбай Бисенов, 
музыкалық колледждің бұрынғы 
директоры Кеулімжай Ботабаев 
жерлестерін жаңа ғимараттың бас-
тамасымен құттықтады.

Іс-шара соңында облыс әкімі 
мен компания басшысы жуыр-
да ашылған «Неке сарайы» мен 
«Анаға тағзым» орталығының жұ -
мысымен танысты. Жаңа нысан-
дарда жастардың жұбайлық өмірге 
бейімделуіне жәрдемдесу, ұлттық 
құндылықтарды насихаттау жұмыс-
тары үйлестірілуде. 

Еске салсақ, «Туған жерді бірге 
түлетейік!» атты Президент үндеуін 
қол даған жергілікті кәсіпкерлер, об-
лыстан шыққан меценаттар қайы-
рым дылық шараларына, туған жерді 
көр кейтуге белсенді атсалысуда.

МӘМІЛЕ ӨҢІР ӨНІМІ

ҚЫЗЫЛОРДАДА
650 ОРЫНДЫҚ 
МУЗЫКАЛЫҚ КОЛЛЕДЖ  
ҒИМАРАТЫ САЛЫНАДЫ

Кеше облыс әкімі Нұрлыбек Нәлібаев Сыр өңіріне арнайы келген 
«Саутс-Ойл» компаниясының президенті Серікжан Сейітжановпен 
Қызылорда қаласының сол жағалауынан 650 орындық музыкалық 

колледж ғимаратын салу жобасы бойынша ынтымақтастық туралы 
келісімге қол қойды. Колледж жанынан жатақханасы да салынады. 

Жалпы құны 4 млрд 800 млн теңге болатын нысан аймақтың 
85 жылдығына тарту болмақ. 
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Өңірде «Жалпыұлттық бірыңғай жо-
балар пулы», «Индустрияландыру кар-
тасы» шеңберінде өңдеуші өнеркәсіпті 
дамытуға бағытталған құны 980 млрд 
теңге болатын  46 жобаны жүзеге асы-
ру жоспарлануда. Аграрлық салада 
күріш өңдейтін, балық ұнын өндіретін 
зауыттар ашылды. Жыл соңына дейін 
экспортқа бағытталған құс фабрикасы, 
көкөніс сақтау қоймалары және 3 күріш 
ақтау зауыты іске қосылады. Бұдан 
бөлек, сүт өңдейтін цех, әк және құрғақ 
құрылыс қоспаларын өндіру зауыты 
жұмысын бастамақ. Зауыт өнімдері 
аймақтың өңделген өнім үлесін 
арттыруға, тамақ өнеркәсібін дамытуға, 
жұмыссыздықты азайтуға мүмкіндік 
береді. 

Бұл ірі жобалардың жүзеге асуы 
өңірде инвестиция көлемін арттыруға 
септігін тигізеді. Биыл облысқа 472 
млрд теңге көлемінде инвестция тар-
тылды. 2020 жылдан бері кәсіпкерлікті 
қаржылай қолдауға әртүрлі көздерден 
24 млрд теңгеге жуық қаржы қаралып, 
2500-ге жуық жоба қолдау тапқан. 
Кәсіпкерлікті дамыту жөніндегі ұлттық 
жоба аясында жыл басынан бері несие 
портфелі 20 млрд теңгені құрайтын 
604 жоба субсидияланды. Жұмыс жа-
сап тұрған шағын және орта кәсіпкерлік 
субьектілерінің саны 71256-ны құрап, 
22,4 пайызға ұлғайды. 

Мемлекет басшысының тапсыр-
масымен биыл жас кәсіпкерлерді 
қолдау мақсатында жылдық 2,5 па-
йыз жеңілдікпен кредит беру айрықша 

қолдау тапты. Республикалық бюджет-
тен 2 млрд 285 млн теңге қаржы бөлініп, 
258 жас кәсіпкер өз ісін бастады. 

– Ауыл шаруашылығы саласында 
да оң өзгерістер бар. Біз биыл күріш 
егісінің көлемін үлкен тәуекелге 
барып, 89 мың гектарға дейін 
ұлғайттық. Қиыншылықтар да болды. 
Президентіміз бен Үкіметтің ерек-
ше қолдауы арқасында егін орағын 
кедергісіз бастадық. Диқандардың 
тынымсыз әрі табанды еңбегімен 15 
қазанға дейін егін жинауды толықтай 
аяқтау күтілуде. Халқымызда «Бітер 
істің басына, жақсы келер қасына» 
деген керемет сөз бар. Міне, осы 
жұмыстардың барлығында өздеріңіздің 
үлестеріңіз орасан зор, – деп атап өтті 
Нұрлыбек Машбекұлы.  

  Іс-шарада мұздатылған фри карто-
бы өндірісін ашқан «Абай-Дәулет» ЖШС 
басшысы Мұрат Сәрсенбаев Қызылорда 
облысының Құрмет грамотасымен, ал 
серіктестіктің бірқатар  қызметкерлері 
облыс әкімінің Алғыс хатымен мара-
патталды.

Қоғам қайраткері Нәжмадин  Мұса-
баев аймақ тұрғындарын құт тықтап, 
ауыл шаруашылығы саласы ардагерлері 
кеңесінің төрағасы Нұрлыбай Ұлық-
панұлы ақ батасын берді.

Айта кетейік, «Абай-Дәулет» серік-
тес тігі күріш өндірісімен ғана емес, 
мал шаруашылығымен, ет өндірумен 
және көкөніс егумен айналысуда. 
Жаңа фри зауытында сағатына 300 келі 
өнім шығарылмақ. Өндірісте 18 адам 
тұрақты жұмыспен қамтылды.

КӘСІПКЕР КӘСІБІН 
КӨКСЕЙДІ,
БИДАЙ ЖЕТПЕЙДІ
Әуелі мәселенің түпкі мәніне 

үңілейік. Расында ұн бағасы Қызылорда 
өңірінде ғана емес, басқа өңірде де 
көтеріліп жатыр. Бұған байланысты 
Сауда комитеті де шұғыл мәлімдеме 
жасады. Кейбір өңірлерде кәсіпкерлер 
бидайды қымбат бағамен сата бастаған. 
Күз басталғаннан жиі жаңбыр жауып, 
бидай кеппей, қайта көктеп кеткен, 
яғни, азық-түлік ретінде тұтынуға жара-
майды.

«Оның үстіне қазір 13 аймақта ұн 
бағасы өсіп жатыр. Бұған ажиотаждық 
сұраныс себеп, яғни, «ойбай, бидай жет-
пей қалады» деген дүрбелең бар. Ауыл 
шаруашылығы министрлігі бидай қоры 
жеткілікті екенін баяндады. Дегенмен 
кейбір аймақтарда 50 пайызға дейін ұн 
қымбаттады. Оны біз көріп отырмыз» 
деген Сауда комитетінің төрағасы Ай-
дар Әбілдабеков.

Оның айтуынша, Азық-түлік 
корпорацияларының қоймасында 
95 мың тонна бидай сақтаулы тұр. 
Жергілікті уәкілетті органдарға оны 
диірмендерге жеткізу бойынша тап-

сырма беріліпті. Ол үшін корпорация 
мен диірмен арасында меморандум 
жасалуы тиіс. Бір апта бұрын берілген 
тапсырмаға сай, қазір бұл бағытта 
жұмыстар жүріп жатқанға ұқсайды. Енді 
оператор ақшасын төлеген соң, ҚТЖ би-
дай жеткізуге кіріседі.

Бұл тұста комитет басшы-
сы кәсіпкерлерді де кінәлап отыр. 
Тапшылық байқалса болды, бірден 
бағаны көтереді. Сол себепті коми-
тет өкілдері Бәсекелестікті қорғау 
және дамыту агенттігіне хабарласып, 
ұсыныс енгізген. Олар нарықтағы 
ірі «ойыншыларға» сұраныс жіберіп, 
тергеуді бастаймыз деп жоспарлап 
отыр. 

ДҮРБЕЛЕҢ ДӘЙЕКСІЗ ЕМЕС
Ұлттық статистика бюросы 

биыл елімізде ұнның 3,7 пайызға 
қымбаттағанын жария етті. Қаңтар-
шілде аралығында 1,7 млн тонна ұн 
өндірілген, 716 мың тонна ұн сатылған. 
Өндіріс өткен жылмен салыстырғанда 
сәл артық, дегенмен сатылған ұн аздау. 
Осыған қарап ұн бағасын ірі кәсіпкерлер 
қолдан көтеріп отырғанын аңғарамыз. 

Өзіміздегі жағдайға келейік. Біз ал-
дымен «Өңірде ұн тапшылығы жоқ па?» 
деген сауалмен ауыл шаруашылығы 
басқар масына хабарласқан едік. Онда-

ғылар тапшылық болмаса да, бағаға 
қатысты мәселе туындағанын растап 
отыр.

«Облыстың табиғи-климаттық 
ерек ші ліктеріне сәйкес, өңірде астық 
өн дірілмейді. Осы себепті ұн рес-
пуб ликаның солтүстік айма ғынан, 
Қарағанды облысының кәсіпорын дары-
нан жеткізіліп келеді. Биыл солтүстік 
өңірлерде құрғақшылық болып, бұған 
қоса егін жинау кезеңінде жауын-
шашынның тым артық жауғаны сал-
дарынан астық жинау ісі кедергіге тап 
болды. Ақыры қыркүйектің екінші 
онкүндігінде жалпы республика бойын-
ша ұн бағасының өсуі тіркелді» делінген 
басқарма жауабында.

Облыстағы көтерме ұн жеткізу-
шілердің қоймаларында осыған дейін 
170 теңгеден сатылған бірінші сорт-
ты наубайханалық ұн қазір 230 теңгеге 
жетіп, 35,2 пайызға қымбаттаған. 
Ауыл шаруашылығы басқармасының 
дерегінше, кәсіпорындар алда 
жеткізілетін ұнды облыстың көтерме 
таратушыларына 230 теңгеден 
саудаламақ. Қазір облыста бірінші 
сортты бидай ұны мен әлеуметтік нан 
бағасын тұрақтандыру үшін Қостанай 
облысының «Қазақ ұны» ЖШС-мен 
келісі 128 теңгеден 4760 тоннаға 
келісім-шарт жасалған. Оның 1379 
тоннасы жеткізіліп, наубайханаларға 

128 теңгеден таратылыпты. Енді 
жеткізілетін 3381 тонна ұн нан бағасын 
тұрақты ұстауға мүмкіндік беруі тиіс 
деп жоспарланған.

Жеті аудан мен қаланың қойма-
ларында наубайхана үшін сақталған 
1000 тонна ұн бар екен. Қазір Ауыл 
шаруашылығы министрлігі мен «Азық-
түлік келісім-шарт корпорация сы» 
ҰК» АҚ өңірге 3631,8 тонна астық бөлу 
мүмкіндігін қарастыруда. Ең бас тысы, 
тапшылық жоқ.

Наубайхана жайын айтқанымызбен, 
дайын нанды емес, ұн сатып алатын 
халықтың қарасы көп екенін білеміз. 
Осы тұста баға қарқынын өзіміз 
бағамдауға кірістік. Мәселен, қазір 
қалада жоғары сортты ұнның 50 келісі 
11-13 мың теңге арасында саудалануда. 
Бір қызығы, аудандарда жағдай басқа. 
Мәселен, Тереңөзек кентінде шілде 
айының ортасында бірінші сорттағы 
ұнның 50 келісі шамамен 9500 теңгеге 
саудаланған. Ал қыркүйектің басын-
да 11 мың, айдың соңында 13,5 мың 
теңгеден сатылуда. Айналдырған 2 
айдағы бағаның өсімі тым көп. 

Сауда комитеті мен Бәсекелестікті 
қорғау және дамыту агенттігінің 
шұғыл шара қарастырып жатқаны жөн. 
Әйтсе де талайдан бері тұрақтылықтан 
жаңылған ұн бағасына тоқтау боларына 
сенім аз екенін де жасыра алмаймыз.

ҰН ҚЫМБАТТАДЫ: 
БАҒА НЕГЕ БАҒЫНБАЙ БАРАДЫ?

Үкімет басшысы жобаның 
маңыздылығын ерекше атап 
өтіп, жаңа жүйені іске қосу 
тетіктерін сапалы ұйым-
дастыруды тапсырды.

Штаб отырысынан кейін об-
лыс әкімі Нұрлыбек Нәлібаев 
берілген тапсырмалар бойынша 
арнайы мәжіліс өткізді. 

– Қазір елімізде демо-
графиялық жағдай жақсарып, 
халық саны жылдан жылға ар-
тып келеді. Оған қоса, елге көшіп 
келетін қандастардың қатары да 
көбейген. Бұндай жағдайда бюд-
жет шығындары да өседі. Келер  
жылдан бастап іске қосылатын 
жинақтаушы жүйе білім беру 
саласына бөлінген бюджет 
қаржысын тиімді пайдалануды 
қамтамасыз етеді деп күтілуде. 
«Келешек» жинақтаушы жүйе-
сінің арқасында әр ата-ана өз 
баласының оқуына қаржы жи-
нап, жоспар құра алады. Барлық 
қаражат 5 жастан бастап әрбір 
балаға ашылатын арнайы шот-
та жинақталады. Баланың есеп-
шотына ата-ана ғана емес, со-
нымен қатар, мемлекет те ақша 

салып отырады, – деді аймақ 
басшысы.

Осы орайда облыс әкімінің 
орынбасары Мейрамбек Шер-
мағанбетке жаңа жүйенің 
маңыз дылығын ата-аналар 
мен білім алушылар арасын-
да түсіндіріп, ақпараттық на-
сихат жұмыстарын жүйелі 
түрде жүргізу жөнінде тап-
сырма берілді. Өңірлік жоғары 
оқу орындарының басшыла-
ры салалық министрлікпен 
бірлесіп «Келешек» жинақтаушы 
жүйесін өңірде сапалы іске 
асыруды қамтамасыз етуі ке-
рек. Облыстық қоғамдық даму 
басқармасына жүйенің тиім-
ділігін кең көлемде ақпарат-
тандыру міндеті жүктелді. 

Бүгінде облыстағы жоғары 
оқу орындарында, техникалық 
және кәсіптік білім беру 
ұйымдарында 36 167 студент 
бар. Оның 17 122-сі гранттық 
негізде білім алуда. 686 мектеп-
ке дейінгі ұйымда 60 345 бала 
тәрбиеленуде. Биылғы оқу жы-
лында 17 543 бала 1-сыныпқа 
қабылданса, мектеп бітіретін 
түлек саны 8 285-ті құрайды.

Айнұр БАТТАЛОВА, 
«Сыр бойы»

ЖИНАҚТАУШЫ ЖҮЙЕ – 
КЕЛЕШЕККЕ 
ЖАСАЛАТЫН ҚАДАМ

Сенбі күні ҚР Премьер-министрі Әлихан Смайыловтың 
төрағалығымен өткен республикалық штаб отырысында Мемлекет 

басшысының биылғы Жолдауында айтылған «Келешек» 
жинақтаушы жүйесі туралы мәселе қаралды. Бұл жүйе келер 

жылы iске қосылмақ. Ата-аналар оған ерiктi түрде қатысып, 
баласының болашақта білім алуына қаражат жинақтай алады.

«ҮЗДІК АУЛАЛАР» 
АНЫҚТАЛДЫ

Қала күні мерекесі «Үздік аула» байқауымен жалғасты. 
Биыл алтыншы мәрте өткізілген байқауға 16  өтінім түскен. 

Көгалдандыру ісін тұрғындар болып қолға алған, сәндік 
безендіру мен аула қауіпсіздігін сақтауға ерекше көңіл бөлген 
«Астана-1» шағын ауданы №1 үйдің ауласы комиссия шешімімен 
басым дауысқа ие болып, жеңімпаз атанды. ІІ орын тұрғын үй ау-
ласынан көршілердің демалыс орнын ұйымдастырған Жаппасбай 
батыр көшесі 8 үй тұрғындарына берілді. ІІІ орын жаңа шағын 
аудандағы 3 жылдық еңбегі нәтижесін берген «Сол жағалау» ау-
даны №22 үй тұрғындарына берілді.  Сонымен қатар «Бірлігі 
жарасқан аула», «Жасыл желекті аула», «Еңбекке баулыған үлгілі 
аула» номинациялары бойынша да жеңімпаздар анықталды.

Шара барысында Қызылорда қаласының тазалығын 
қамтамасыз етуде тынбай еңбек етіп жүрген тазалық 
қызметкерлері марапатталып, оларға қала әкімінің «Алғысы» мен 
қаржылай сыйақы табысталды.

АРДАГЕРЛЕР
МАРАФОНЫ

Халықаралық қарттар күніне орай ауданның бір топ 
ардагерлері жүгіруден жарысты. 

Бүгінде зейнет жасына қарамастан, спортты жанына серік 
еткен желаяқтарды белгілі марафоншы Серік Өтебалиев бастап 
шықты. Бірқатар азамат 20 айналымды бағындырса, қалған арда-
герлер қатардан қалыспай бірнеше айналымды жүгіріп өтті. Үздік 
нәтиже көрсеткен қатысушылар аудан әкімінің «Алғыс хаты», ар-
найы медальдармен марапатталды.

ЖАҢА ӘКІМШІЛІК ҒИМАРАТ 
ПАЙДАЛАНУҒА БЕРІЛДІ

«Тасарық» ауылдық округінде жаңа әкімшілік ғимарат 
пайдалануға берілді.

Ауыл күні аясында өткізіліп жатқан іс-шараларға аудан 
әкімінің орынбасары Күнтілес Назымбеков қатысып, нысанның 
лентасын қиды. Ғимарат ішін аралап көріп, жүргізілген құрылыс 
сапасына оң бағасын берді. Сондай-ақ, округ тұрғындары мен ап-
парат қызметкерлеріне деген ықыласын жеткізіп, жаңа ғимаратта 
жаңа қарқынмен қызмет ету керектігін еске салды.

ШЫҒАРМАШЫЛЫҚ КЕШ
Аудан орталығындағы мәдениет үйінде Қарттар күні мен 

Қармақшы ауданының 95 жылдығына орай «Гүлдер шақырады» 
атты концерт өтті. Мерекелік шарада Қазақстанның еңбек сіңірген 

артисі, әнші Бақтияр Тайлақбаевпен бірге Тахмина Әшімбекова, 
Өктем Алтаев өнер көрсетті.  

«Ағаларым» әнінің орындаушысы Бақтияр Тайлақбаев 
қармақшылықтарды ауданның  95 жылдығымен құттықтады 
және алдыңғы буын ағаларымыздың асқан ерлігімен жеткен 
тәуелсіздігіміздің тұғырлы болуына тілектестігін білдірді.

БІЛІКТІ ДӘРІГЕР РУХЫНА 
ҚҰРМЕТ КӨРСЕТІЛДІ

Денсаулық сақтау ісінің үздігі, Қазақстан Республикасына 
еңбегі сіңген дәрігер, Жалағаш ауданының Құрметті азаматы, 

«Алтын дәрігер» құрметті атағының иегері Қалыбаев Сақы 
Ұзақбайұлының құрметіне қойылған мемориалды тақтаның 

ашылу салтанаты өтті. 

Салтанатты шараға аудан әкімі Асқарбек Темірбекұлы 
қатысып, білікті дәрігердің өмірі мен қызметі жайлы баяндады. 
Ел үшін еткен еңбегін кейінгі жастарға насихаттау бүгінгі буының  
парызы екенін айтты. 

АУЫЛ КӨШЕЛЕРІ АСФАЛЬТТАЛУДА
Аудан әкімі Берік Сәрменбаев «Айдарлы», «Жетікөл», 
Аманкелді ауылдарында жүргізіліп жатқан жол жөндеу 

жұмыстарын көрді. Мердігер мекеме өкілдерімен сөйлесіп, жұмыс 
сапасына мән беру керектігін еске салды.

Ауылдардағы жол жөндеу жұмыстарын «Универсал сер-
вис МН», «Әлем ҚызметGroup», «АйкоСтрой», «Акнур-Авто» 
серіктестіктері атқаруда. 

«AIDAIEM» МЕДИЦИНАЛЫҚ 
ОРТАЛЫҒЫ АШЫЛДЫ

«Көкшоқы» шағын ауданында жеке кәсіпкер Ақайдан 
Қойшыбекқызының «AidaiEm» медициналық орталығының 

тұсауы кесілді.

Ашылу салтанатына аудан әкімі Нұржан Ахатов пен аймаққа 
белгілі  дәрігер, нейрохирург Шынжырбай Оразмаханұлы 
қатысып, құттықтау сөз сөйледі. 

Айта кетейік, «AidaiEm» медициналық орталығында 
емделушілерге 40 төсек-орын қарастырылған. Мұнда сондай-ақ, 
массаж, парафин, тұз бөлмесі, терапия, УДЗ, тоқпен емдеу, қан 
тапсыру секілді 10-ға тарта ем-шара ұсынылып отыр. Нысанның 
жобалық құны 70 млн теңгені құрайды. 

ТҮНГІ РЕЙД
Түнгі рейдтік жұмыстар  кәмелетке толмағандар 

арасындағы құқық бұзушылықтың, қоғамдағы қылмыстың 
алдын алуда аса маңызды. Бірлескен іс-шара жоспары аясында  

аудандық қоғамдық даму бөлімі, Жастар ресурстық орталығы 
мамандары мен Жаңақорған АПБ инспекторларының қатысуымен 

рейд ұйымдастырылды.
 
Түнгі рейд кезінде жастар көп жиналатын компьютерлік ой-

ынханалар мен мейрамханалар әкімшілеріне түнгі 22:00-ден 
кейін кәмелетке толмаған жасөспірімдерді заңды өкілдерінсіз 
кіргізбеу керектігі ескертілді. Оларға темекі бұйымдары мен 
спиртті ішімдіктерді сатуға болмайтыны жайында түсіндіру 
жұмыстары жүргізілді.

Дайындаған 
Айнұр БАТТАЛОВА, 

«Сыр бойы»

ІРГЕЛІ КОМПАНИЯНЫҢ ІЛКІМДІ ЖОБАСЫ

Қоғамдық бақылау нор-
малары елімізде бұрын да Су 
кодексі, Экологиялық кодекс, 
Денсаулық кодексі секілді бес 
кодекс пен сегіз заңда бол-
ды. Бірақ азаматтық қоғамды 
мемлекеттік басқару істеріне 
араластыратын, олардың 
жұмысын жүйелейтін ортақ 
құқықтық базаның болмауы 
көп кедергі келтіріп келді. Мен 
Сенаттың Әлеуметтік-мәдени 
даму және ғылым комитетінің 
мүшесімін. Қоғамдық бақылау 
туралы заңның жұмысшы то-
бын басқардым. Жалпы, заң 
азаматтардың мемлекеттік 
істерге араласуына кең 
мүмкіндік беріп отыр, – деді 
Руслан Рүстемов.

Жиында ҚР Мәдениет 
және ақпарат министрлігі 
Азаматтық қоғам істері ко-
митеті төрағасының орынба-
сары Гүлбара Сұлтанова биыл 
өткізіліп келе жатқанына 
20 жыл толған азаматтық 
форумның жалпыұлттық се-
ріктестік және ашық диалог 
алаңына айналғанын атап 
өтті. Сондай-ақ елімізде, 
оның ішінде аймағымызда 
азаматтық қоғамды дамы-
ту бағытында атқарылған 
жұмыстарға тоқталды.

– Қызылорда облысын-
да үкіметтік емес ұйым-
дарға мемлекеттік тап-
сырыс көлемінің өскені 
байқа лады. Биыл өткен жыл-
мен салыстырғанда екі есе-
ге жуық немесе 83 пайызға 
ұлғайған. Сонымен қатар 
аймақта мемлекеттік тапсы-
рыс бойынша келесідей про-
блемаларды атап өтуге бола-
ды. Біріншіден, ұзақмерзімді 
жобалар жүзеге асырылмай-
ды. Нәтиже болуы үшін, жо-
балар ұзақ мерзімді қамтуы 
керек. Сондай-ақ жобалардың 
70 пайыздан астамының 
тақырыптары жылдан жылға 
қайталанады. Оны да қайта 
қарау, әр жобаның халыққа 
тиімділігін қарастыру ке-
рек. Әлеуметтік маңызы жоқ, 
бір реттік, ұсақ, сондай-ақ 
спорттық шаралардың қар-
жыландырылуы байқалады, – 
деді Гүлбара Сұлтанова.

Сондай-ақ форумда жы-
рау, ҚР Еңбек сіңірген қай-
раткері Алмас Алматов 
мәдениет саласы мен Сыр 
бойындағы дәстүрлі өнерді 
дамыту мәселесіне тоқталды.

– Сыр елінде жыршылық, 
жыраулық дәстүр атадан 
балаға мұрагерлік сипатта 
дамып, бүгінде ұлтымыздың 
рухани мұрасына айнал-
ды. Біз өнерді дамыту үшін, 
ұрпаққа сіңіру үшін алдымен 
ата-бабамыздың қалдырған 
қазынасына жол ашайық. Аза-
маттық қоғам соларға кеңістік 
ашуы керек, – деді Алмас Ал-
матов.

Бүгінде Арал ауданын-
да Нұртуған Кенжеғұлұлы 
атындағы ақын, жырау-
лар мектебі, Қармақшы ау-
данындағы К.Рүстембеков 
атындағы жыраулар үйі, Шиелі 
ауданындағы Н.Бекежанов 
атындағы ән-жыр мектебінде 
жүздеген шәкірт жыршылық, 
ақындық, әншілік өнерге 
машықтануда. Дегенмен, ха-
лықтық өнерге  халықтық 
қамқорлық керек. Сонда ғана 
талантты жастардың жолы 
ашылып, рухани демеу алады.

Мұнан соң әлеуметтік 
жобалардың фандрайзинг 
са ласындағы халықаралық 
тре нер, аға эксперттік се-
ньор Норберт Штольдт фо-
рум жұмысына сәттілік тілеп, 
шараның азаматтық сектор, 
мемлекеттік органдар, бизнес 
құрылымдары, халық аралық 
ұйымдар мен сарапшылар 
қауым дастығының ашық диа-
логын дамытудағы маңыз-
дылығын ерекше атап өтті.

Сонымен қатар, «Кітап 
құрттары» қозғалысының 
лидері Талғат Меңдібаев мақ-
сат-міндеттері мен алдағы 
жоспарларын таныстырды.

– Азаматтық қоғамның 
даму индексін арттыру – 
елдің тұрақты дамуының 
кепілі. Қазіргі таңда елімізде 
азаматтық қоғамның бел-
сенділігі арқасында көп теген 
мәселе шешімін тез табуда. 
Бірақ азаматтық қоғам де-
ген түсінікті көбінесе белгілі 
бір жобаларды жүзеге асы-

рушы ұйымдармен байланы-
стырады. Мысалы, қоғамдық 
бірлестіктер мен қоғамдық 
қорлар. Үкіметтік емес ұйым-
дардың мемлекеттік тір-
кеуден өтіп, құжатын алуы 
оны қоғамдық ұйым етпейді. 
Сонымен қатар, көп қоғамдық 
бірлестіктер өздеріне қаражат 
бөліп немесе басқаша қолдау 
білдірген мемлекеттік ме-
кемелермен және бизнес 
өкілдерімен жақсы қарым-
қатынас құрып, азаматтық 
қоғамның негізгі мақсатына 
қарама қарсы әрекет жаса-
уда. Осы орайда азаматтық 
қоғамның өкілі ретінде 
тіркелмеген азаматтық ба-
стамаларды да назарға алу-
ды ұсынамын. Ол – әлемдік 
тәжірибе. Біз барлығымыз 
қоғамның өкілі болғаннан 
кейін, қоғамнан тыс өмір 
сүре алмаймыз. Сондықтан 
жергілікті атқарушы билік 
пен азаматтық қоғамды 
зият керлік және ғылыми ба-
ғыттағы жобаларға назар ау-
даруды ұсынамын, – деді 
Талғат Меңдібаев.

Жиынды қорытындылаған 
Қазақстанның Азаматтық 
альянсы президенті Бану 
Нұрғазиева өңірде жүзеге 
асырылған игі бастамаларға 
қолдау білдіріп, әріптестерінің 
жұмысына сәттілік тіледі.

Форумның пленарлық 
отырысының соңында түрлі 
бағыттарда табысты қызмет 
етіп, өңірдің қоғамдық даму-
ына белсене атсалысқан аза-
маттар марапатталды.

Форум «Әлеуметтік өз-
герістер жағдайындағы қа -
зақ  стандық қоғамның әлеу-
меттік-мәдени капиталы», 
«Қа зіргі азаматтық қоғамның 
мәдениеті: бұ қаралық және 
ұлттық құн дылықтардың қай-
шы  лықтары», «Әртүрлі әлеу -
мет тік топтардың мәде ни 
құн дылықтары мен қажет-
тіліктерін қамтамсыз ету 
мақ  сатында азаматтық қоғам 
институттарының тұрақты-
лығын дамыту» тақырыптары 
бойынша диалогтық фор-
маттағы секциялық жұмыс-
тарға ұласты.

АЗАМАТТЫҚ ҚОҒАМ – 
АШЫҚ ДИАЛОГ АЛАҢЫНДА
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«Қазгермұнай» БК ЖШС 07.11.2023ж. 
Қызылорда облысы, Сырдария ауда-
ны, Тереңөзек кенті, Д.А.Қонаев көшесі, 
8, Тереңөзек кентінің Мәдениет үйінде, 
уақыты – сағат 15:00-де «Орталық 
Ақшабұлақ кен орнын игеру жобасына 
қосымша» жобасына арналған «Ықтимал 
әсерлер туралы есеп» жобасы бойын-
ша ашық жиналыс нысанында қоғамдық 
тыңдау өткізілетінін хабарлайды.

Қоғамдық тыңдауға ZOOM платформа-
сында бейнеконференция арқылы онлайн 
режимінде қосылу сілтемесі:

https://kmg-kz.zoom.us/j/7555913367?pw
d=UGJLeEJ3bVdZNzk5Nmt2YmZZN2Fmdz09

Конференцияның идентификаторы: 755 
591 3367, Қолжетімділік коды: 593597.

Тапсырыс беруші – «Қазгермұнай» БК 
ЖШС, БСН 940240000021, 120018, Қызыл-
орда қ, Тасбөгет кенті, Амангелді көшесі, 
100;  эл. адрес: kgm@kgm.kz, akim@kgm.kz 
тел.: +7(7242) 279-900, 279-901, 279-599. 

Жобаны әзірлеуші – «КМГ Инжини-
ринг» ЖШС АФ, БИН 180541015056, 060097, 
Атырау қ., Нұрсая ықшам ауданы, Елорда 
даңғылы, 10. эл. адрес: atyrau@kmge.kz; 
ASultanova@kmge.kz; тел.: 8(7122) 305412.  

Жоба бойынша құжаттама БЭК-те 
ecoportal.kz сайтында орналастырылған.

Жергілікті атқарушы орган – «Қызылорда 
облы сының табиғи ресурстар және реттеу 
басқармасы» ММ, пошталық мекенжайы: 
Қызылорда облысы, Қызылорда қаласы, 
120003, Сұлтан Бейбарыс көшесі, №1, 
электрондық мекенжайы: prd@korda.gov.
kz, тел.: 8 (7242)-60-53-62.

Ақпарат алу үшін электрондық пошта 
мекенжайлары: prd@korda.gov.kz, https://
www.gov.kz/memleket/entities/kyzylorda-
tabigat/press/article/1?lang=kk, Ecoportal.kz.

Қосымша ақпаратты мына мекенжай 
бойынша алуға болады: 

ASultanova@kmge.kz. 
Тел.: 8 (7122) 30 54 43.

– Осынау уақыт шеңберінде 
аймақтың әлеуметтік-эконо-
микалық ахуалы қарыштап 
өсті десек, қателеспейміз. Ал 
осы жұмыстардың басы-қа-
сында болған  білікті кадрдың 
бірі өзіңіз. Аудан басшысы, 
облыстық мәслихаттың депу-
таты ретінде қоғам алдында 
тұрған қауырт мәселелерді ше-
шуге атсалыстыңыз. Осы рет-
те өңіріміздің бүгінгі өзгерісіне 
қандай баға бересіз?

– Иә, 85 жыл – облыс бо-
лып құрылғалы бергі уақыт өл-
шемі, болмаса Сыр өңірінің 
тарихы тереңде жатыр. Ол ше-
жіре бүкіл қазақ халқының ба-
сынан кешкен небір нәубет, 
небір зұлмат кезеңдермен ты-
ғыз байланысты, ғасырлар бойы 
бірде шапқыншылықты, қу-
ғын-сүргінді, соғысты, халық 
шаруашылығын қалпына кел-
тіру дің алапат бей нетін бүкіл 
қазақ халқымен бірге Сыр бойы 
тұр ғындары басынан өткерді. 
Осы жолда талай ел қорғаған ба-
тырлар, көсемдер, шешендер, би-
лер, ел басқарған қайраткерлер, 
еңбек майталмандары жанын 
пида етті. Олардың есімдері 
аймақ тарихында алтын әріппен 
жазылып қалғаны сөзсіз.

Ең басты тарихи оқиға, тоқса-
ныншы жылдардың басында хақ 
жарылқап, қазақ халқы тәуел-
сіз дікке қол жеткізді. Бүгінгі 
бейбіт зама нымыздың негізі 
қалан ды. Мемлекетіміз алғашқы 
қиындық тардан аман өтіп, дер-
бес даму жолына аяқ басты. Оның 
ішінде Қызылорда облысының 
да  әлеу меттік-эконо микалық 
ахуа лы  қарыш тап өсті десек, 
қате лес пейміз.

Облыс орталығы – Қы зыл-
орда қаласы үлкен құрылыс 
алаңына айналып, заман талабы-
на сай тұрғын үйлер бой түзеген, 
инфрақұрылымы дамыған, жаңа 
индустриялық-инновациялық 
жобалар жүзеге асқан замана-
уи қалаға айналды.  Сырдария 
өзенінің сол жағалауында жаңа 
қала салынып, сәулетті құры-
лыстарымен бой түзеп келеді. 

Сыр өңірінің қазіргі әлеу-
меттік-экономикалық даму көр  -
 сет кіштеріне қысқаша шолу 
жасап көрсек, өткен 2022 жыл   -
ды жақсы нәтижелерімен қоры  -
тындылады. Аймақ әлеу мет-
тік-экономикалық даму және 
рес публикалық бюджеттің ат -
қарылуы бойынша алдыңғы 
қатарда. Қазір де облыста тың 
жо балар өркен жайып, ауқымды 
инвестициялар тартылып, тіректі 
салаларда серпінді қадамдар 
жасалуда. Негізгі капиталға 
салынған инвестиция қарқыны, 
басқа да салалар бойынша Сыр 
өңірі тәуір көрсеткіштерге 
қол жеткізді. Алдағы 3 жылға 
жоспарланған Ұлттық жоба ая-
сында құрылыс көптеп салынуда. 
Биыл да өңірде жаңа нысандар 
салынады. Оның 10-ы – «Жайлы 
мектеп» жобасы бойынша жаңа 
мектептер құрылысы. Ірі нысан-
дар қатарында Сырдарияның 
сол жағалауынан бой көтеретін 
300 орындық жатақханасы бар 
400 орындық физика-матема-
тика мектеп-интернатының 
құрылысын айтуға болады. 
Мәдениет саласында да ауқымды 
жобалар жүзеге асырылуда. 

Өңірде тұрғын үй саласы да 
қарқынды дамуда. «Ауыл – ел 
бесігі» бағдарламасы аясын-
да Қызылорда қаласы, 7 аудан 
орталығы мен елді мекендердің 
ішкі көшелері жаңар тылады. 
Сондай-ақ аймақ басшысы 

әлеуметтік маңызы бар бастама-
ларды жүзеге асыруға жергілікті 
меценаттарды көптеп тартып, 
ауқымды жобаларды жүзеге асы-
руда. Осындай жарқын істердің 
тізбесін жалғастыра беруге бола-
ды, осы келтірген мәліметтердің 
өзі Қызылорда облысының 
даму деңгейін айқындай түседі. 
Қоры тындылай келе, туған 
өлкеміз өсу-өркендеу жолын-
да деп батыл айта аламыз. Сыр 
бойы тұрғындарының әлеу мет-
тік-экономикалық, тұр мыстық 
жағдайының қазір гі ден де 
жақсара түсетініне сенімдіміз.

– Мемлекет басшысының 
Жар лы ғымен биыл «Ауылдық 
ау мақтарды дамытудың 2023-
2027 жылдарға арналған тұ-
жырымдамасы» қабыл данды. 
Расында, ауылдық жерде шешімі 
табылмай тұрған мәселе 
жеткілікті. Сіз бұған қандай ой 
қосар едіңіз?

– «Ауыл – ел бесігі» деген 
қанатты сөз өте сәтті ай тылған, 
өйткені біздің респуб ли ка-
мыздың 43 пайыз халқы ауылда 
тұрады. Ауыл – береке баста-
уы, ұлттық  салт-дәстүріміздің, 
әдет-ғұрпымыздың, тіліміз 
бен діліміздің, дініміздің қай-
мағы бұзылмай сақталып отыр -
ған мекені. Ауыл – облыс тұр-
ғындарын азық-түлік пен, ауыл 
шаруашылығы өнім  дерімен 
қамтамасыз етіп отырған бірден-
бір құры лым. Сондықтан Мемле-
кет бас шысының Жарлығымен 
бекітілген «Ауылдық аумақтарды 
дамы тудың 2023-2027 жылдарға 
арналған тұжырымдамасы» – 
үлкен талдаумен, дер уақытында 
қабылданған бағдарлама. 

Қазір біздің облысымызда 
ауылдық елді мекендерді дамы-
ту жөнінде біршама жұмыстар 
атқарылуда, әрбір ауданда тірек 
ауыл орталықтары бой көтерді, 
барлық дерлік елді мекендерде 
әлеуметтік салада нысандар са-
лынып, көгалдандыру-көркейту 
жұмыстары жүргізіліп, көшелер 
асфальттанып, ауызсу, аяқсу, 
ауыл дарды түгел жарықтандыру 
жұмыстары жүйелі жүргізілуде. 
Оған  жақында жарияланып, 
алғаш қы қорытындысы шыға-
рылған «Үлгілі елді мекен» 
байқауының өткізілуі де – үлкен 
қозғаушы күш. Жоғарыда ата-
лып кеткен тұжырымдаманы 
іске асыру бойынша әлі де бол-
са шешілмеген өзекті мәселелер 
жеткілікті. Заманауи жобалар-
ды іске асыру, апатты, үш ау-
ысымды мектептерді жаңадан 
салу, ауыл шаруашылығы өнім-
дерін өңдеу, елді мекен тұрғын-
дарының әлеуметтік-тұр мыстық 
жағдайын жақсарту, ауыл мен 
қала айырмашылығын  барынша 
азайту сияқты ше шімін табатын 
мәселелер бар. Осы жұмыстарды 
қарқынды іске асыру үшін 
ауыл дық жерлерге жастарды 
көбірек тарту керек. «Диплом-
мен – ауылға!» қозғалысын әрі 
қарай дамытып, қазір ауылдарға 
жетіс пейтін мал мамандары 
(зоотехник, ветврач), гидротех-
ник, агроном, инженер-меха-
ник, энер  ге тиктерді дайындауға 
бас ты назар аударып, жастарды 
осы мамандықтарға баулу үшін 
жағдай  жасау керек деп ойлай-
мын. Сонда ауылдардың келе-
шегі бұдан да жарқын болады. 

– Облысқа қарасты Сыр-
дария  ауданын басқардыңыз. 
Ауыл  өміріне, шаруашылықтың 
сан саласына қа тысты мәселе 
жетерлік. Сондай-ақ, оның ар 
жағында тұрғындардың тұр-
мысын жақсарту талабы тұр.  
Осы қызметіңізден қандай 
тәжірибе түйдіңіз?

– Әр кезеңнің өз міндеттері 
мен жауапкершілігі болады. 
Қиын да күрделі, өтпелі кезеңде 
бұрынғы Тереңөзек, қазіргі 
Сырдария ауданының әкімі 
қызметінде болдым. Жалпы 
өзім осы ауданның тумасымын, 
бұған дейін сатылап барлық 
қызметтің тезінен өттім. Бұл ау-
дан экономикасы мен әлеуметтік 
салалардың дамуындағы ең 
күрделі кезең болатын. Өндіріс, 
құрылыс салаларындағы бұрын 
қалыптасқан байланыстар үзіліп, 
жаңа нарыққа сай өндірістік 
қатынастар әлі орныға қоймаған, 
қаражаттың тапшылығы кей 
нысандардың мүлдем тоқтап 
қалуына әкеліп соқтырған еді. 
Денсаулық сақтау, білім беру, 
әлеуметтік қорғау салаларының 
материалдық-техникалық база-
ларының тозығы жетіп, оларды 
жаңадан салу, күрделі жөндеуден 
өткізу мүмкіндігі жоқтың қасы 
болатын. Ең ауыр жағдай ауыл 
шаруа шылығында қалыптасты. 
Біздің ауданымыз ежелден  
аграрлық аудан болғандықтан, 
ауыл шаруашылығы ауыл тұр-
ғын дары үшін әрі күнкөріс, әрі 
табыс көзі болып отырған. Сала-
ның дағдарысқа ұшырауы ауыл 
тұрғындарын тығырыққа тіреді.

Осы жағдайлардың бәрін 
байып пен, сабырмен жаңа қоғам, 
нарықтық қаты нас, жүр гізіліп 
жатқан эконо микалық-әлеу-
мет тік реформалар тұр ғы сынан 
зерттеп, талдап, саралап, бірінші 
кезекте шешілетін мәселелерді 
іріктеп, шара көріп, шешім қа-
былдай бастадық. Алдымен 
қолынан іс келетін, жаңа на-
рықтық қатынастарды ауыл 
өміріне батыл ендіре алатын, 
сынақтан өткен, білімді кад-
рларды таңдап, оларға шешуші 
салаларды сеніп тапсырдық. Әр 
сала бойынша қорытындылап, 
келешек атқарылатын, бүгін 
орындалатын іс-шаралар нақты 
орындаушысымен, мерзі мі  -
мен бел гіленді. Ол кезде ат  -
қа  рылған жұмыстарды са-
на    маласақ, бір сұхбаттың 
шең   бе ріне сыймаған болар еді. 
Құры лыс, кіші кәсіпкерлікті да-
мыту, қаржы саласын сауық-
тыру, денсаулық сақтау, білім 
беру, әлеуметтік қорғау, спорт, 
мәдениет сала ларының мате-
риалдық-техникалық базасын 
дамыту, елді мекендерді көр-
кейту-көгалдандыру, ең өзекті 
мәселе тұрғындарды ауызсу, 
аяқсумен қамтамасыз етуге бай-
ланысты шешімдер қабылданды. 
Әрбір сала бойынша қабылданған 
шешімдер қатаң бақылауда бол-
ды.

Жүзеге асқан шаралардың 
арқасында ауданның әлеу меттік-
экономикалық дамуы біртіндеп 
оң бағыт ала бастады. 1997-1998 
жылдары барлық салалар бой-
ынша көрсеткіштер көтерілді. 
Осы арқылы облыстың дамуы-
на өз мүмкіндіктеріміздің ая-
сында үлес қоса бастадық. Ау-
дан халқының тұрмыс жағдайы 
түзеле бастады. Өтпелі кезеңнің 
экономикалық дағдарысын, 
әлеу меттік жетіс пеушілікті 
жеңу жолында біраз тәжірибе 
жи нақ тадық. Барлық мәселе 

қаржыға келіп тіреледі. Біздің 
ау данның ол кездегі бюджетін 
қазіргі миллиардтармен салыс-
ты руға келмейді. Бірақ  сол  
аз қаражатты берекесін кел-
тіріп, үнемді, мақсатты, дер 
мерзімінде жұмсап, игеріп, 
бәріне жеткізуге тырысатын 
едік. Қазіргі уақытта барлық  са-
лалар бойынша бөлініп жатқан 
миллиардтаған қаражаттың 
үнемді,  өз мақсатына жұм са лып, 
дер кезінде игеріліп, қазіргіден 
де тиімді нәтижелерге қол  
жеткізіп, халықтың игі лігіне ай-
налса үлкен  жетістік, ең мықты 
тәжірибе болар еді. Сыбай-
лас жемқорлық деген қоғамды 
жегідей жеген қылмыспен жүйелі 
күрес бір сәт те толастамау ке-
рек, бұған бүкіл қоғам атсалысса 
құба-құп.

– Сонау жылдары  қыс 
мезгілінде Сырдария өзені та-
сып, ел іші әбігер болып жата-
тын. Дария беті мұз құрсанып 
жатқанда, уақытты үнемдеу 
үшін еш қорықпай, қыз мет тік 
көлікпен дарияның арғы бетіне 
өткеніңіз жайлы әңгіме айты-
лады. Бұл қадамға  екінің бірі 
тәуекел ете алмайды. Осы жай-
ында өзіңіз айтып берсеңіз...

– Бұрынғы Тереңөзек, қазіргі 
Сырдария ауданында балабақша 
меңгерушілігінен аудан әкіміне 
дейін 40 жылға жуық  қызмет 
істедім. Сол уақыт ішінде 
атқарылған қызметтер бойынша 
мен туралы аудан тұрғындары 
арасында біршама аңызға ай-
налып кеткен әңгімелер бар.  
Бұның себебі: мен ұзақ жыл-
дар аудан  халқының көз ал-
дында болғандықтан мінезіңді 
де, жұмыс әдістеріңді де, осал 
жерлеріңді де ел біліп отыра-
ды. Бір сөзбен айтқанда, бойла-
ры үйреніп кетіп, айтқаныңды 
орындамай кетуі де мүмкін. 
Сондықтан мен үнемі ізденіп, 
жұмыс стилімді де өзгертіп, 
күтпеген шешімдер қабылдап, 
қауіпті тәуекелдерге барып оты-
ратынмын. Сырдария өзені  та-
сып, сең жүргендегі дариядан 
өтуім сол тәуекелдердің бірі және 
бұл бір жыл, бір рет емес, көпір 
салынғанша  ондаған  жыл бойы 
қайталанып отырды. Өйткені 
дарияны кесіп өту жүздеген 
шақырымды үнемдейді, уа-
қыттан да ұтылмайсың, тап-
шылық заманда  жанар-жа-
ғармайды да үнемдейсің. Мұз 
енді ұстаған кезде жеңіл ма-
шинамен, сең жүріп  жатқанда 
жалпақтау мұздардың арасымен 
жаяу өтіп кете беретінмін. Бұл 
бір жағынан жұмыстың көптігі, 
уақыттың жетпейтіндігінен бол-
са, екінші жағынан ұзақ жылдар 
көпір құрылысын салу жөнінде 
жоғары органдар алдына қойған 
ұсыныстарым уақытында ше-
шілмеген соң, көрсеткен қар-
сылығым да болар деп ойлай-
мын. Бұл  қауіпті тәуекелді 
ерлік деп есептемеймін,  бірақ 
сол  кезде бірге қызмет атқарған  
азаматтар өтіп кетейік деп да-
рия жағасына алып келгенімде 
«кешіріңіз, бұндай қадамға бара 
алмаймын, артымда бала-шағам 
бар» деп баспайтын. Сондықтан 
жалғыз өзім кете беретінмін.

АЙМАҚ ДАМУЫНЫҢ 
БАҒДАРЫ АЙҚЫН

Бүгінде аймақтағы ар-
найы нысандарды жөндеу 
жұмыстары толығымен аяқ-
талған. Бұл туралы өңір-
лік коммуникациялар қыз-
ме тінде өткен брифингте 
«ҚазТрансГаз Аймақ» АҚ 
Қызылорда өндірістік фили-
алы техникалық- өндірістік 
бөлімінің басшысы Ислам 
Бектұрғанов айтты.

Оның айтуынша, комму-
налдық кәсіпорындар мен 
әлеуметтік нысандарда да-
йындық жұмыстары жос парға 
сәйкес жүргізілген.

– Біздің филиалдың бақы-
лауын дағы газ нысандары 
жылу беру маусымына 100% 
дайын. Қысқа дайындық 
мақ сатында 50 ГРП мен 212 
ШРП-ге ағымдағы жөндеу жұ-
мысын жүргіздік. Оған қоса, 
қисайған, майысқан жерүсті 
газ құбырлары мен кронш-
тейндерді қайта қал пына 
келтірдік. 24 электр қор ғау 
қондырғысы мен 10 өлшеу 
құралы техникалық бай қаудан 
өткізілді. Бәрі сәтті орындал-
ды. Жалпы, дайындық бары-
сы облыс әкімдігінің тұ рақ ты 
бақылауында, – деді  ол.

Биылғы жылу беру маусы-
мында жоспар бойынша 130 
мыңнан аса абонент «көгілдір 
отынның» игілігін көрмек. 
Оның ішінде тұрғындар 
саны 128 мыңнан асса, 
қалған бөлігін коммуналдық 
кәсіпорындар құрап отыр. 
Осы тұста аталған филиалдың 
а п а т т ы - д и с п е т ч е р л і к 

қызметінің басшысы Базар-
бек Ерімбетов табиғи газды 
қолданудың ережелерін қатаң 
сақтау керек екенін ескертті.

– Халық көбіне қарапайым 
сақтық шараларын сақ та-
майды. Мәселен, түтін шы-
ғатын құбырлардың тартуын 
үнемі тексеріп отыру керек. 
Ерекше ескеретін жайт, газ 
аспаптарын өзіңіз жөндеуге 
болмайды. Мұның соңы 
қиын жағдайға алып келуі 
мүмкін. Содан соң жылыту 
үшін газ плиталарын және 
қолдан жасалған пештерді 
пайдалануға тыйым салына-
ды. Осы ретте, газды қауіпсіз 
пайдалану ережелерін сақтау 
бойынша тұрғын үйлерде, 
ком муналдық-тұрмыстық ме-
ке мелер мен өндірістік ме ке-
мелерде апта сайын про фи лак-
тикалық рейдтер өткізілуде. 
Бұдан бөлек, тұр ғындарға SMS 
хабарламалар жіберіліп, жа-
дынамалар таратылып жатыр, 
– деді ол.

Сондай-ақ ол үй ішіндегі 
газға техникалық қызмет 
көрсету бәсе ке  лестік ортаға 
берілгенін, мұр жаны тексе-
ру жұмыстарын «ҚазТранс-
Газ Аймақ» АҚ бұдан былай 
атқармайтынын ескертті. Енді 
үй иелері техникалық қызмет 
көрсету жұмыстарына рұқсаты 
бар маман дандырылған ұйым-
мен жұмыс істеуі тиіс. Нақ-
тырақ айтсақ, заң бойынша 
әр жылы техникалық қызмет 
көрсету туралы келісім-шарт 
жасасады. Сөйтіп жылына 

бір рет аталған ұйым өкілін 
шақырып, түтін мұржасын 
тексертіп алуы қажет.

Брифингте облыстық ТЖД 
мемлекеттік өрт бақылау 
басқар масының басшысы Ас-
хат Оразбаев та департамент 
қызметкерлерінің жылу беру 
маусымы басталар алдында 
адам өмірі мен қоршаған ор-
таны өрттен қорғау бойын-
ша атқарып жатқан іс-ша-
раларына тоқталды.

– Былтыр жылу беру мау-
сымында облыстағы тұрғын үй 
секторында 150 өрт оқиғасы 
орын алды. Ал материалдық 
шығын 41  миллион теңгеден 
асты. Салдарынан 7 адам қаза 
болды. Бұл статистика бұрнағы 
жылмен салыстырғанда 28,5%-
ға өскен. Бұдан бөлек, 4 адам 
жарақат алған. Арасында газ-
дан уланғандар бар. Орын 
алып жат қан жағдайдың ба-
сым бөлігі тұрғын дардың 
өрт қауіпсіздік шараларына 
салғырт қарауынан, яғни, 
тұрмыстық пештердің тех-
никалық жағдайына мән 
бермеуінен, балаларды қа-
раусыз қалдыруынан пайда бо-
луда. Сондықтан халық сақтық 
шарасына бей-жай қарамауы 
керек, – деді ол.

Айта кететін жайт, облыста 
әлеуметтік аз қамтылған, көп-
балалы, мүгедектігі бар 8243 
тұрғын үй тізімі нақтыланса, 
департамент қызметкерлері 
2019 жылдан бастап 7250 үйге 
көмірқышқыл газын анық-
тайтын датчик орнатқан.

ЖЫЛУ МАУСЫМЫ:
ОРТАҚ МІНДЕТ ҚАНДАЙ?

Міне, күздің бірінші айын да өткердік. Енді қазанның суығы басталады. Ал күн суыса шаһар 
тұрғындарының басым бөлігі жылуға алаңдап отыратыны жасырын емес. Сол себепті биылғы 

жылу маусымына дайындық жайына тоқталсақ.

Sb
Ақтілек БІТІМБАЙ,
«Сыр бойы»

Қызылорда қалалық байланыс торабының 
1977 жылдың 25 желтоқсанындағы №254 
бұйрығы бойынша Қызылорда пошта-те-
леграф станциясы, 1987 жылдың 29 жел-
тоқсанындағы №191-к бұйрығы бойын-
ша Қызылорда поштампы болып, 1997 
жылдың 30 мамырындағы №74 бұйрығымен 
Қызылорда мемлекеттік пошта байланы-
сы кәсіпорны, 1999 жылдың 3 тамызындағы 
№163 бұйрығымен республикалық пошта 
байланысы мемлекеттік қызметі Қызылорда 
облыстық филиалы болып құрылды. 

Қазақстанның пошта саласы 1995 
жылдың қараша айынан бастап респуб-
ликалық мемлекеттік пошта байланысы 
кәсіпорны, 2000 жылдың шілде айынан бас-
тап «Қазпошта» ашық акционерлік қоғамы, 

2004 жылдың 24 қаңтарында «Қазпошта» АҚ 
Қызылорда облыстық филиалы болды. 

2007-2010 жылдарға арналған пошта 
инфрақұрылымын дамыту мақсатында 2007 
жылы 7 байланыс бөлімшесі іске қосылды. 
Олар Арал, Қазалы, Жалағаш, Сырдария, 
Жаңақорған аудандарының орталықтарында 
және Қызылорда қаласының КБИ, «Арай» 
мөлтек аудандарында бой көтерді. Осы 
бағдарламаға сәйкес ауылдарда 11 жаңа 
ғимарат салынып, іске қосылды. Өндірістік 
процес негізінен баспасөз басылымдарын, 
хат-хабарларды халыққа уақытылы жеткізу. 

«Қазпошта» АҚ 2000 жылдың сәуір айы-
нан бастап банк операцияларын жүргізу үшін 
Ұлттық Банктің мемлекеттік лицензиясын 
алды. Осы лицензияны басшылыққа ала оты-

рып жинақ жүйесін қалыптастырып банктік 
қызмет көрсетті.

 «Қазпошта» АҚ облыстық филиалының 
алға қойған міндеттерінің бірі – пошта-
жинақ жүйесін толығымен дамыту, соны-
мен қатар республика деңгейінде алдыңғы 
қатардағы филиал қатарына шығуға жұмыс 
бағытын ұйымдастыру. 

«Қазпошта» АҚ – кеңестік кезеңнен кейінгі 
серпінді дамып келе жатқан ком паниялардың 
бірі Қазақстан Респуб ликасының бүкіл ау-
ма ғын қамтитын, қалалар мен ауылды 
ай мақтарда пошталық, қаржылық және 
ло гис  тикалық сапалы толық қызметтер көр-
се тетін, Қазақстан Республикасының пошта 
байланысының ұлттық операторы.

Облыстық архив қорынан

«ҚАЗПОШТА» АКЦИОНЕРЛІК ҚОҒАМЫНЫҢ 
ҚЫЗЫЛОРДА ОБЛЫСТЫҚ ФИЛИАЛЫ

ХАБАРЛАНДЫРУ

Облыс әкімі Нұрлыбек Нәлібаевтың 
төрағалығымен өткен мәжілісте өңірде  

көмір қорын жинау мәселесі қаралып, оның 
өзекті екені айтылды.

– Бұл мәселе Мемлекет басшысының және 
Үкіметтің тікелей бақылауында. Мен көмір 
қорын дайындауды жаз айларынан бастау 
қажеттігін айтып келемін. Кейбір әкімдер 
жұмысты әлі де дұрыс ұйымдастырмаған. Бұған 
дейінгі жиналыстарда тиісті аудан әкімдеріне 
қатаң ескерту жасаған болатынмын. Алай-
да, Арал, Қазалы және Жалағаш аудандары-
на  қажетті көмір қорының  30 пайызы ғана 
жеткізілген. Қармақшы, Жалағаш және Сыр-
дария аудандарының көмір қоймаларындағы 
көрсеткіш төмен. Жылу беру маусымында 
көмірге қатысты ешқандай мәселе туындамауы 
тиіс! Операторлармен, «Қазақстан Темір Жолы-

мен» тығыз байланысып,  жұмыс жасаңыздар, – 
деді Нұрлыбек Машбекұлы.

Облыстық энергетика және тұрғын үй-
коммуналдық шаруашылығы басқармасының 
басшысы Болатбек Ысмағұлов  жеткізілген 
отын қоры, қала, аудандардың қамтылуы тура-
лы  баяндады.

Нұрлыбек Машбекұлы барлық жауапты 
басшыларға  жылу беру маусымына  дайындық 
барысын қатаң бақылауды тапсырды. 

Жиын қорытындысымен облыстық 
энергетика және тұрғын үй-коммуналдық 
шаруашылығы басқармасына жеткізілген отын 
қорына күнделікті мониторинг жүргізу тап-
сырылды. Ал Қызылорда қаласы және аудан 
әкімдіктері жылу беру маусымы жоспарына 
сәйкес қажетті көмірді жеткізуі, қоймаларда 
жеткілікті  қор жинауды ұйымдастыруы 
тиіс. Сонымен қатар жеткізілген көмірдің 
тұрғындарға тікелей сатылуы бақылауға алы-
нуы керек.

КӨМІР ҚОРЫНА ҚАТЫСТЫ 
БАҚЫЛАУ СҰРАЛАТЫН КЕЗ КЕЛДІ

Қызылорда облысының құрыл  ғанына 85 жыл толуына байланысты 
сұхбатты қоры тындылай келе айтарым, қазір өмір тез өзгергендіктен, 
еніп жатқан жаңалықтарды меңгеріп те үлгере алмай жатырмыз. 
Облыстың бүгінгі жетістіктері ертеңге өлшем болмай қалуы да мүмкін. 
Сондықтан тұрақты түрде барлық салада өзгеріс болып, дамып отыру 
керек. Соның ішінде экономикамен қатар идеологиялық жұмыс, рухани 
сала қатар дамуы керек. Идеология мемлекеттік және ұлттық сипат 
алып, ана тіліміз, діліміз, дініміз, озық салт-дәстүріміз, әдет-ғұрпымыз 
сақталып, тәрбие өзегіне айналса, ұрпақтар сабақтастығы жалғасса, 
жас ұрпақты қазақстандық патриотизм рухында тәрбиелеуде, жаңа 
Қазақстанды құруда да табысқа жететін боламыз. 
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Қалтай Мұхамеджанов 1928 
жылдың 24 желтоқсанында сол кездегі 
Тереңөзек ауданына қарасты Шіркейлі 
ауылында дүниеге келген. 1953 жылы 
Ташкенттің театр және көркемөнер 
институтын бітіріп шығады. Қазақстан 
Рес публи касының Мәдениет ми
нистр лігінде, Мемлекеттік кино 
комитетінде, Қазақстан Жазушы
лар одағының, Кинематографистер 
одағының екін ші, бірінші хатшысы 
қызметтерін абыроймен атқарып, 
әдебиет, мә дениет, өнер саласының 
дамуына сүбелі үлес қосқан. 1988
1998 жылдары республикалық «Ара–
Шмель» журналында, халықаралық 
«Заман – Қазақстан» газетінде бас ре
дактор болса, өмірінің соңғы жылдары 
халықаралық «Түркістан» газетінің бас 
редакторы қызметін атқарған.

Шығармашылық жолын аудар
ма саласынан бастаса, 1959 жылы 
М.Әуезов атындағы мемлекеттік ака
демиялық драма театрында «Бөл
тірік бөрік астында» атты тұңғыш 
драмалық туындысының премьерасы 

болды. Қаламгердің пьесаларындағы 
қарапайым ауыл өмірімен астасып 
жатқан әзілқалжыңға құрылған хи
каялардың тереңінде тағылымдық 
астар жатқанын аңғаруға болады. Дәлі
рек айтқанда, күлдіре отырып, көрер
менге көп ойдың жүгін артып жібереді.

Мерейтой аясында Қорқыт 
ата атындағы Қызылорда универ
ситетінің профессоры, ҚР Білім 
беру ісінің құрметті қызметкері 
Қазы бай Құдайбергеновтің да
рынды қаламгердің өмірі мен 
шығармашылығын баян еткен «Талан
тымен танылған тұлға» атты ғылыми
танымдық зерттеу туын дысының 
тұсауы кесіліп, оқырманға жол тартты. 

Құттықтау сөзінде профессор 
Халық жазушысы Қ.Мұхамед жановтың 
тағдырлы ғұмырнамасына тоқталып, 
қазақ әдебиеті мен мәдениетінің даму
ына сіңірген еңбегін әңгімесіне арқау 
етті. Сонымен қатар, жазушының 
қырғыз халқының аса көрнекті жа
зушысы Шыңғыс Айтматовпен бірге 
түскен портретін Мәдениет үйіне 

сыйға тартты. 
Жиында ардагер Сұлтан Маханбе

тов, ауыл әкімі Талғат Құламқадіров, 
«Мәді Қажы» ЖШС директоры Сейіт
камал Сұлтанов сөз сөйлеп, алақандай 
ауылда туыпөсіп, дара таланты
мен атағы алысқа кеткен көрнекті 
қаламгердің адами асыл қасиетін, 
болмысбітімін әйгілейтін  ел жадында 
қалған естеліктерді  ойға оралтты.

Аудандық драма үйірмелері ара
сында ұйымдастырылған бай қауда 
Н.Ілиясов ауылдық мәде ниет үйі 
жанындағы «Жас ART», Қ.Мұ хамед
жанов атындағы Шіркейлі ауылдық 
мәдениет үйі жанын дағы «Көңілашар», 
Бес арық ауыл дық мәдениет үйі 
жанын  дағы «Шам шырақ» драма үйір
месі ұжым дары Қ.Мұха меджановтың 
«Құдағи келіпті», «Бөлтірік бөрік 
астында» сынды комедиялық драма
ларынан үзін ділер сахналады. 

Қарапайым қазақы тұрмыс, салт
дәстүр, атадан балаға жеткен тәлім
тәрбиені танытуға бағытталған 
шығармалар шынайылығымен құн

ды. Сондықтан сахналанған қойы
лымдарды тамашалаған көрер мен
дер де кейіпкерлердің күнделікті 
көз үйренген ісәрекеттеріне риясыз 
күліп, ерекше әсерге бөленді.

Байқауға профессор Қазыбай 
Құдайбергенов, Н.Бекежанов атын
дағы облыстық музыкалық драма 
театрының актері Еркін Асанов, Сыр
дария аудандық мәдениет үйінің 
әдіскері, мәдениет үйі жанындағы 
халық театрының артисі Гаухар 
Сәрсенбаева қазылық етті.

Байқау қорытындысымен 
Қ.Мұха  мед жанов атындағы ауыл
дық мәдениет үйінің драма үйірмесі 
ұжымы 1 орын, Нағи ауылы «Жас 
ART» драма үйірмесі ұжымы ІІ 
орын, Бесарық ауылдық мәдениет 
үйі жанындағы «Шамшырақ» драма 
үйірмесі ұжымы ІІІ орынды иеленді. 
Сондайақ, актерлік шеберлігімен 
танылған  талантты өнерпаздарға ар
найы сыйлық табысталды.

Әлеуметтік желідегі желдей ескен 
жылдам жаңалықтардың арасынан 
кезінде тым тәуір әншілігімен таныла 
бастап, кейінірек көптің есінен шығып 
кеткен жерлес жігіттің арада он жылдай 
уақыт өткенде адасыңқырап жүрген 
бүгінгі бейнесін байқап қалдым. Байғұс 
бала әбіржіп кетіпті, әлі қырыққа келе 
қоймаса да, ішкіліктің ізіне түсіп, 
бұрынғы болмысын жоғалта бастағаны 
анық білінеді. Жанашыр жандар 
оның өткен дерегін анықтап, жуын
дырып, киіндіріп, біршама қалыпқа 
келтіріп, қолына домбырасын ұстатып 
ән айтуын өтінгенде, бетбейнесін 
жоғалтқанымен, өнерінде өзгеріс 
жоқтығы көпшілікті таңғалдырды. 
Пенде Құдайдың берген талан
тын табанға салса да, таланты оны 
тастауға әлі де қимай жүрген сияқты. 
Бірақ әттегенайы сол, соңғы дерек
ке сүйенсек, жанашырлардың жақ
сылығына бірер күн ғана мойын сұнып, 
жігітіміз ескі сүрлеуіне қайта түскенге 
ұқсайды.

Өмірден өз орнын таба алмағандар 
өте көп. Әбден тозығы жетіп, «ит бай
ласа тұрғысыз» дейтін жағдайға жет
кен осы үйдің тұсынан өткен сайын, 
тағы бір тағдырлы жанның өмірдерегі 
көз алдыма көлбеңдей береді. Бұл 
үйдің осындай күйде тұрғанына 
отыз жылдан асты. Елдің үйінен 
ерекшеленіп, күйі тайып тұрғасын на
зар аудармай өту де мүмкін емес екен. 
Сабырыңды тауысатын салқын желін 
өңмеңдеткен «қараша, желтоқсан мен 
сол бірекі айдың» бастапқы кезі бол
са да, әйнектен жұрдай терезелерінен 
ішкі бөлмелерінің есіктері де, едені 
де жоқ екені анық көрініп тұр. 
Бүгінде үйдің бұрынғы кейпі қандай 
болғаны белгісіз. Жылдар бойы 
жөндеу көрмей, әрі жауған қар мен 
жаңбырдан сорғалаған лай батпақтан 
бұрынғы түсін байқау мүмкін емес. 
Ауланың ішкі жағындағы бір бөлмесі 
солайымен жоқ, егесі аяз қысып жаны 
қысылғанда отқа жаққан сыңайлы. 
Аула қоршаулары түгелге жуық жоқ, 
ағашын отқа жағып, қаңылтырын 
теміртерсекке өткізген. Айтпақшы, 
«үйдің егесі болған ба, бар ма, бар 
болса халі нешік?» деген сұрақтың 
туындауы да заңды. Бары барау, 
бірақ... Әлгі репеті кеткен баспанадан 
әлі соншалық қартайып тұрмаса да, 
оны білмейтін адамдарға жас шамасы 
белгісіз, бетаузын жүн басқан, үстіне 
ескіқұсқы шоқпыттарды іле салған бір 
тіршілік иесі андасанда қу құлқынның 
қамымен өзіне ғана белгілі жақтарға 
барыпкеліп тұрады.

Бізден екіүш жас қана үлкендігі 
бар Ержан тым талантты жігіт еді. 
Мектепте жүргенімізде жоғары класта 
оқитын оның салған суреттері кере
мет тартымдылығымен талайларды 
таңғалдырып жүруші едіау. Пәлендей 
көпшіліктің көзіне түсіп, көрмелерге 
қатысып танылмаса да, оның шағын 
плакаттарға, сурет альбомдарының 
ішіне салған бейнелерге қарау үшін 
көз керек болатын. Оқулықтардағы 
әйгілі адамдардың, кеңестік кезеңдегі 

атақты тұлғалардың, тіпті өзіміз 
күнделікті көріп жүрген адамдардың 
бейнелерін, табиғат көрінісін айныт
пай салғанда, кәнігі суретшілердің 
өздері осындайақ болатын шығар де
ген ойға қалатынбыз. Бейнелеу өнері 
жайлы соншалық талғамтүсінігіміз 
болмаса да, шығып келе жатқан, батып 
бара жатқан күннің, жыл мезгілдерінің 
көріністері, адам кескіндерінің 
ұқсастығына қоса оның бет терісінің 
айнымайтын түсін қалай дәл тауып 
салатыны бізді таңғалдыратын. Бұған 
қоса, оның ағаштан, саздан, өзге де өзі 
қалаған нәрсесінен мүсін жасайтын да 
өнері болды. Мектеп тақтасына сабақ 
жазуға пайдаланатын кәдімгі бор
дан санаулы минуттарда дәлмедәл 
етіп жасаған Лениннің мүсінін бір топ 
баланың ортасына лақтыра салғаны 
есімде. Соны алған баланың ізінде 
біраз уақыт жүріп қызықтағанбыз. 
Өнеріне тәнті болғанымызбен, оны 
ешқайсымыз жақын біле алмадық және 
ол мүмкін де болмады. Оған себеп, 
Ержанның өте өркөкірек, ешкіммен 
жақын тіл табысқысы келмейтін 
өзімшілдігі болса керек. Бұған қоса, сол 
кездің өзінде оның төбелеске біртабан 
жақын, сәл нәрсе үшін көрінген адам
мен ілінісе кететіні, атаанасына 
да, бауырларына да тым дөрекілеу 
екені де байқалып қалған. Бір сөзбен 
айтқанда, қиын бала болатын. Мектеп 
бітірген соң арада он жылдай уақыт 
өткенде маған онымен бірге теміржол 
мекемесінде жұмыс істеудің реті 
келіп қалды. Орда бұзар жасқа келсе 
де, әлі отбасын құрмапты, бұрынғы 
жаман қылықтарынан әлі арылмап
ты. Амандасқанымыз болмаса, көзге 

көрініп тұрған тым дөрекілігінен 
тіл табысып әңгімелесу, жөнжосық 
сұрасу, сөзге тарту мүмкін емес еді. 
Ақыры жұмыстан шығып тынды. 
Бұдан кейін оны тек араға жылдар са
лып, ішімдіктің ізіне түскенін байқап 
қалып жүрдім. Кейін ол есімнен де 
шығып кеткен, өткен жылдың қараша 
айының соңында үйінің тұсынан 
өтудің орайы келіп қалғанда, көршісі 
Қабылбек аға оның жалғыз тұратынын, 
қазіргі тұрмысы туралы азкем хабар 
берген.

– Ержанның өте талантты екені, 
бұған қоса ағаштан түйін түйген 
ұсталығының бар екені бізге де белгілі, 
– дейді Қабекең. – Жасым жетпіске 
жақындады, оны бала күнінен білемін, 
атаанасы өте жақсы адамдартұғын. 
Бірге туған бауырларының ішінде дәл 
мұнша лықты қиын бала болмап еді.

Сөзін әрі қарай жалғаған Қабыл
бек ағаның айтуынша, отба сындағы 
ұлқыздары аралас сегіз ағайын
дының ішінде Ержан екіншісі, әкесі 
ертелеу қайтқан. Анасы науқастылау 
болса да, әупірімдеп балаларын өз 
қолдарын өз ауыздарына жеткізген. 
Ең үлкені Ердәулет отбасын құрып, 
келіншегі екеуі базар ішіндегі азық
түлік сататын кәсібін кеңейтіп, науқас 
анасының тұрмысын жеңілдету үшін 
шаңырақтың жауапкершілігін өз 
қолына алса да, араққа біртабан жақын 
Ержанмен тіл табысу мүмкін болмап
ты. Жай айтқанды да, қатты айтқанды 
да қаперіне алмағасын, отбасымен 
ақылдасып бір емес, екі рет мәжбүрлі 
емдеуге де жіберіп көріпті. Еш нәтиже 
шықпай, керісінше Ержан ішуін үдете 
түскен. Күн сайын үйдің берекесін 

алатын, оның үстіне аға сыйлау бы
лай тұрсын, жағасынан алып, қол 
жұмсауға дейін баратын қарулы інісін 
жөнге салу мүмкін еместігін түсінген 
Ердәулет көп ұзамай бөлек шығып, 
жөнін тапқан. Араға біраз уақыт салып 
анасын да, ініқарындастарын да өз 
қолына көшіріп алып, қарашаңырақты 
ымы раға келмеген інісіне қалдырған. 
Содан бастап Ержан әкесінің қара
шаңырағында жалғыз қалып, тірі 
жанның сөзіне құлақ аспай ішім діктің 
ізіне алаңсыз түскен.

– Осылай өмір кешіп жатқанына 
отыз жылдан асты, қанша дегенмен 
жылдар өзінің дегенін алады ғой, 
шатақ мінезі жайына қалды, бірақ 
сөзге құлақ аспайтын қыңырлығы сол 
күйінше, – дейді Қабекең. – Қазір зей
нет жасына да келді. Бір жақсы қылығы, 
көршікөлемге, өзге лерге қылдай 
қиянаты, артық сөзі жоқ. Бергеніңді 
алады, мазаңды кетіріп ештеңе 
сұрамайды, тек ашылып сөйлеспейді, 
өзіне ғана белгілі жаққа барып келіп 
тұрады. Бір жылдары көршілермен 
ойласып, бауырларына айтып, ішкі 
істер, әлеуметтік орган өкілдерін ара
ластырып Ержанды қарастығы жоқ 
немесе қарттар үйіне орналастыруға 
әрекет жасап көргенбіз. Бірақ нәтиже 
шықпады, сосын еркіне жібердік.

Қабылбек аға осыны айтып бола 
бергенде, есігі шалқалай ашылып, 
босағадан ұстай тәлтіректей басып 
сыртқа шығып келе жатқан Ержанның 
өзі де көрінді. Адам сияқты еппен 
қозғалғаны болмаса, бейне бір аруақ 
дерсің. Үстіне жамылған шоқпытынан, 
бейберекет өсіп кеткен сақал
мұртынан, адам танымастай өзгеріп 
кеткен бетәлпетінен оның кім екенін 
де ажырату мүмкін еместей. Бұрынғы 
бойсойы келіскен, он саусағынан өнері 
тамған талантты Ержанның тамтығы 
да қалмапты. Өзінөзі аямаған, өз ба
сына мейірімі келмеген, не болмаса 
өзгенің айтқанына көнбеген мұндай 
жандарға атамыз қазақ «Құдай аясын» 
дейді екен.

Құран Кәрімде аттары аталатын 
жиырма бес пайғамбардың бірі Иса 
ғ.с. пайғамбарға Жаратушы Алла 
әлі күнге емі табылмаған алапес ау
руын емдейтін, туа бітті зағиптың 
көз жанарын қалпына келтіретін, 
тіпті өлген адамды тірілтетін кере
меттер сыйлаған. Сол Иса ғ.с. «Мен 
Алланың қалауымен алапесті қатарға 
қосамын, туа бітті жанарсызға жарық 
дүние сыйлаймын, өлген адамға жан 
енгіземін, бірақ наданды жөнге салу 
менің қолымнан келмейді» депті. 
Артық айтқым келмейді, әйтсе де он 
саусағынан өнері тамса да, атам қазақ 
айтпақшы, «өзі білмейтін, білгеннің 
тілін алмайтын» жандарды қанша 
аяғаныңмен, көмек қолыңды созғың 
келгенімен, табыттан өзге түзей ал
майтынын мойындауға мәжбүр бола
ды екенсің.

 Әлімжан ҚИЯС.
Қазалы ауданы,

 Әйтеке би кенті

ҚАЛТАЙ МҰХАМЕДЖАНОВТЫҢ ТУҒАНЫНА 95 ЖЫЛ ДЕНСАУЛЫҚ

ЖАЗУШЫ ТУҒАН АУЫЛДА
Қазақ әдебиеті мен өнеріне 

өлшеусіз еңбек сіңірген Қазақстанның 
Халық жазушысы, Қырғызстан 

Республикасының еңбек сіңірген 
өнер қайраткері, «Құрмет белгісі», 

«Халықтар достығы», «Парасат» 
ордендерінің иегері, жерлесіміз 

Қалтай Мұхамеджановтың туғанына 
биыл 95 жыл! Осыған орай Сырдария 

ауданы Шіркейлі ауылдық округі 
әкімдігі, аудандық мәдениет және 

спорт бөлімінің қолдауымен, «Мәді 
қажы» ЖШС-нің демеушілігімен 

жазушының туған ауылында 
«Қазақтың дара Қалтайы» атты 

мерекелік жиын өтті. – Сұрағымыздың басын қызыл
ордалықтардан бастасақ. Өңір 
халқын аллергия жиі мазалай ма? 
Қай жастағылар көптеп келеді?  

– Қызылордалықтарда аллер
гия жиі кездеседі. Оның ішінде 
бала лардың саны басым. Мәселен, 
маусымдық поллиноз бір жастан 
бастап кездескен жағдайлар да бар. 
Оған өңіріміздің шаң ды, дауылды 
экологиялық аймақ болуы себеп 
болып отыр. Бұған енді әлеуметтік 
тұрмыстық жағдай мен тамақтану 
салтын қоссаңыз да болады. 

– Түсінікті. Жалпы, бұрын 
аллергия туралы өте сирек 
еститінбіз. Бүгінде сәуір ай
ынан бастап қара күзге дейін 
жалғасатын маусымдық проб
лемаға шағымданушылар саны 
көп. Оның кең тара луының 
себептері қан дай?

– Бұл ауаның, күн нің, сондай
ақ шаңтозаң, өсімдіктер, 
тағамдар, дәрідәрмектің дене
ге кері әсерінен пайда болады. 
Әсіресе, көктемжаз мезгілдерінде 
өсімдіктердің гүлдеуінен, шаң
тозаңнан пайда болатындары жиі 
ұшырасады. Маусымдық аллергия 
кезінде көз қызарады, қышиды, 
кейде тіпті қанталайды, мұрын 
бітеледі, түшкіреді, тамақ қышиды. 
Көпшілігі бұл белгілерді ағзасында 
паразит болуы мүмкін деп түсініп, 
емді кешіктіріп алып жатады. Ауыр 
түрлеріне демікпені жатқызамыз.

Аллергияның көбеюіне эко
логияның нашарлауы тікелей әсер 
етіп отыр. Сәбилер перзентхана
дан шықпай жатып аллергик болып 
жатыр. Оның – тұқым қуалайтын 
ауру екенін де айта кетуіміз керек. 
Мәселен, нәрестенің атаәжесінде, 
атаанасында жоқ, бірақ балада 
гендік маркерлары пайда болады, 
яғни аллергия осы баладан әрі қарай 
тұқым қуалай бастайды. Қарапайым 
тілмен түсіндірсек, бұл генетикалық 
өзгерістердің кесірінен имму
нитет жұмысының бұзылуы. 
Кейбір иммундық жасушалардың 
жетіспеушілігінен иммундық 
жүйеде агрессия пайда болады. 
Осылайша, аллергия иммундық 
жүйенің агрессиялы түрде жұмыс 
істеуі деп тұжырым жасауымызға 
болады.

– Жалпы, бұл ауруды ұзақ уақыт 
емдейді және оған қомақты қара
жат керек дегенді жиі естиміз. 
Шынында да солай ма?

– Маусымдық аллергияны бұрын 
қыс кезінде емдейтін болса, қазір 
жаңа инновациялық дәрілердің 
арқа сында жыл мезгіліне қарамай 
емделуші келген сәттен емдеуді 
бастай береміз. Толық емдеу үшін 
35 жыл аралығында уақыт ке
рек. Қазір елімізде, облыста Еу
ропа мен Қазақстан препаратта
рын қолданамыз. Олардың бағасы 
да әртүрлі. Жыл бойы емделгісі 
келетіндерге бөлек нұсқаулық бой
ынша емшара тағайындауға бо
лады. Әр науқастың жағдайын жіті 
бақылау қажет. Кейінгі уақытта 
емделушілер саны артып отыр. 
Оның ішінде Қызылорда облы
сында. Оған себеп адамдардың 
мұның тек медициналық жолмен 
емделетінін түсінгенінен деп ой
лаймын.

– Қазір көп адам маусымдық 
аллергияны суық тиюмен шата
стырып, дұрыс емделмей созып 
алатын сияқты…

– Иә, маусымдық аллергияның 
белгілері суық тию белгілеріне 
ұқсайды. Науқастың мұрнынан су 
ағу, түшкіру, жөтел секілді жағымсыз 
белгілер 710 күн сақталса, 
аллергологқа бару керек. Суық ти
юден ерекшелігі – түшкірмес бұрын 
мұрынның қышуы, мұрыннан 
мөлдір шырыштың көп бөлінуі. 
Мұндай белгілер ЖРВИдың (же
дел респираторлық вирустық ин
фекция) алғашқы күндерінде де 
болады. Бірақ респираторлық ин
фекция кезінде бірнеше күннен 
кейін мұрыннан аққан шырышты 
сұйықтық қоюланып, жасыл не
месе сары түсті болады. Ал аллер
гия кезінде мұндай болмайды, 
сұйықтық мөлдір күйінде қала 
береді. Сондайақ ЖРВИ кезінде 
адам өзін әлсіз сезінеді, денесі ауы
рады, сүйегі қақсайды, дене қызуы 

көтерілуі мүмкін. Аллергия кезінде 
адамның жалпы жағдайы нашар
ламайды. Негізі, тәжірибелі тера
певт қан талдамасы арқылы адамда 
оның баржоқ екенін біледі.

– Аллергиктер өз бетінше 
әртүрлі ем қолданады. Тіпті бір
бірінен естіп «Дипроспан» салып 
жатады. Бұл қаншалықты дұрыс?

– Біреу айтты екен деп «Ди
проспан» салдыруға болмай
ды. Дәріханаларда рецептсіз 
берілетіндіктен ол қол жетімді, 
кез келген адам өзіне салды
ра алады. Алайда оның салда
ры иммунитетті төмендетіп, 
онкологиялық ауруларға алып келуі 
және асқынулар тудыруы мүмкін. 
Сондайақ жүрек ауруларына, 
онкологиялық аурулар мен түрлі 
асқынуларға алып келеді.

Иә, «Дипроспан» қатты аллер
гия мен демікпеде көмектеседі. 
Бірақ зияны өте көп. Қант диабетін 
қоздырады, қан қысымын көтереді, 
ағзадан калий, кальций секілді ми
нералдарды шығарып тастайды. 
Егер адамның жүрек қағысы дұрыс 
болмаса, оған қоса «Дипроспан» 
қабылдаса, соңы өкінішті жағдайға 
ұласуы мүмкін. Ал оны «Дипроспан
нан» болды деп ешкім ойламайды. 
Қатерлі салдары көп болғандықтан, 
қолдануға кеңес бермеймін. Оның 
орнына ағзадан 23 күнде шығып 
кететін басқа дәрілерді қолдану 
керек. Көзге, мұрынға тамызатын 
гормонды дәрілер қанға сіңбейді, 
сондықтан ағзаның жұмысына да 
кері әсер етпейді.

Аллергияны өз бетіңізше 
дәріханадан сатып алған дәрімен 
емдей алмайсыз. Дәріханаларда 
көбінесе өтпей жатқан дәрілерді 
ұсынады. Мәселен, біз өз 
тәжірибемізде «Супрастин» мен 
«Тавегилдың» тек жедел түрде 
көмектесетін ампулалық түрлерін 
ғана қолданамыз. Бұлардың бәрі 
бірінші буындағы дәрілер, ал біз ал
лергияны емдеу үшін адам ағзасына 
зиян келтірмейтін екінші буындағы 
дәрілерді қолданамыз.

– Аллергиядан түбегейлі 
айығуға бола ма?

– 35 жыл аралығында емдеп 
шығуға болатынын жоғарыда ай
тып өттім. Алайда адам қатты 
стреске ұшыраса, тұмауратып ау
ырса, қайтадан шығуы мүмкін. 
Біз науқастарды жеңіл түріне 
ауыстыруға қолдан келгенше 
көмектесеміз. Алайда құлантаза 
айығып кету үшін Астана мен 
Алматы сияқты қалалардағы ірі 
орталықтарға барып ем алу ке
рек. Мұндағы ең басты мәселе – 
уақытында мамандарға келіп кеңес 
алу.

– Түсінгенім, кез келген адам 
аллергик болуы мүмкін. Десе де, 
алдын алуға бола ма?

– Кейінгі жылдары маусымдық 
түрі балалар арасында да кең та
рала бастады. Оған біздің ауа райы 
да әсер етеді. Қазақстанның ауа 
райы құрғақ, дала шөптері көп, 
жиі жел тұрады. Әсіресе, біздің 
Қызылорда өңірінде. Шаңтозаң 
желмен әжептәуір жерге тара
лады. Сондықтан балаларды жа
стайынан спортқа баулып, дұрыс 
тамақтандырып, тазалыққа үйрету 
керек. Ол иммунитеттің дұрыс 
жұмыс істеуіне жақсы әсер етеді. 
Спортпен шұғыл данатындардың 
арасында аллергиктер жоқ деп айта 
алмаймын. Олар дың арасында да 
бар. Өйткені спортшыларда стресс, 
уайым көп. Сондықтан балаларды 
жастайынан стреске төзімділікке 
үйреткен дұрыс.

Ал маусымдық аллергияның ал
дын алу үшін дәрігерге уақытылы 
бару керек. Адам өзінде бұл ауру 
бар екенін білмесе, терапевтке не
месе педиатрға қаралып, диагноз 
расталса, аллергологиммунологқа 
жүгіну керек.

Стреске көп түсетін, жүйкесі 
тозған адамдар қышыну, экземаға 
жиі тап болады. Сондықтан болма
шы нәрсені уайымдап, ұсақтүйекке 
күйгелектенбеген дұрыс.

– Әңгімеңізге рахмет!

Сұхбаттасқан 
Ақтілек БІТІМБАЙ,

«Сыр бойы»

Ақмарал БАҚБЕРГЕНОВА, аллерголог:

АЛЛЕРГИЯ 
ТҰҚЫМ 
ҚУАЛАЙДЫ

Кейінгі жылдары аллергиялық аурулардың эпидемиясы кең 
таралуда. Әлем халқының 40 пайызы осындай аурулармен ауырады. 
Ал Қазақстан халқының 35 пайызы аллергиядан зардап шегеді екен. 

Әсіресе, өсімдіктердің гүлдеуінен болатын маусымдық аллергиясы 
күшейетіндер жиі кездеседі. Тіпті, халық арасында бұл аллергияның 
емі жоқ деген түсінік қалыптасқан. Осы жөнінде  аллерголог дәрігер 

Ақмарал Жұпарбайқызымен әңгімелескен болатынбыз.

Қор болған 
талант

ӨМІРДІҢ ӨЗІНЕН


